	Advance warning about dangerous and unfavorable hydrological phenomena is of exceptional importance for defence of human life, protection of stocks of materials and capital equipment and minimisation of losses related to similar hydrological phenomena.
Аt passing of disastrous floods highly relevant is a forecast of maximum runoff for region as a whole, including hydrologically unexplored territories.

 A method of territorial long-term forecast for characteristics of maximum flood and probability of their of the coming in perennial period has for the first time ever been scientifically developed at the Odessa State Environmental University. Structure of long-term forecast of maximum river runoff resulting from melting of snow and precipitation shown in fig. 1. 
    Creation of data base includes basic (morphometric and basin features of water catchment, average perennial values of flood factors) and on-line hydrometeorological information.

For typification of floods in accordance with their water content the authors made use of multivariate statistical model – discriminant function, which takes account of complex of basic factors having an influence upon conditions of flood formation. 

A computer model allows on the offered method to make the territorial   long-term forecasts based on the suggested method for plain rivers maximum discharge of spring flood with its spatial representation in the form of map for the expected maximum module coefficients of the flood and their probabilistic estimation in the on-line mode of forecast making at the departments of the hydrometeorological service at forecast lead time of 30-40 days.

For examples shown the maps for the forecasting module coefficients of the maximum spring flood discharge km (in fig. 2) and their probability Р% (in fig. 3) on the rivers of the Ukraine for spring flood of 2003. 

Probability of forecast maximum discharge tide is set on the map of probability. For example: at Р%=20% is maximum runoff will be observed one time in 5 years, at Р%=10% - one time in 10 years and etc.

An economic effect due to the use of method consists in the done early realization of measures on defence of objects of economic activity and settlements, especially during catastrophically high floods. The done early evacuation of hazardous contaminating substances from the areas of submergence will be instrumental in reduction of negative ecological consequences.


	Заблаговременное предупреждение об опасных и неблагоприятных гидрологических явлениях имеют исключительно важное значение для защиты жизни людей, материальных ценностей и снижения убытков, связанных с подобными гидрологическими явлениями. 

При прохождении катастрофических наводнений весьма актуальным является прогноз максимального стока в целом по регионам, включая  неизученные в гидрологическом отношении территории.
       В Одесском государственном экологическом университете впервые на научной основе разработан метод территориальных долгосрочных прогнозов характеристик максимального стока и вероятности их наступления в многолетнем разрезе. Блок-схема долгосрочного прогноза максимального стока рек от таяния снега и выпадения осадков показана на рис.1. 

    Организация базы данных включает базовую (морфометрические и бассейновые характеристики водозборов, средние многолетние величины факторов половодья) и оперативную гидрометеорологическую информацию. 

Для типизации паводков по их водности авторами использована многомерная статистическая модель – дискриминантная функция, которая учитывает комплекс основных факторов, влияющих на условия формирования стока.
Компьютерная модель позволяет по предложенному методу составлять территориальные  долгосрочные прогнозы максимальных расходов воды весеннего половодья на равнинных реках с пространственным представлением их в виде карто-схем ожидаемых максимальных модульных коэффициентов половодья и их вероятностных оценок в оперативном режиме составления  прогнозов в отделах гидрометеорологической службы при заблаговременности прогнозов 30-40 суток. 

Для примера приводятся карты спрогнозированных модульных коэффициентов максимальных весенних расходов  km (на рис.2) и их обеспеченности Р% (на рис.3) на реках Украины в период весеннего половодья 2003 года.

Вероятность прогнозных величин весеннего половодья устанавливается по карте обеспеченности. Например: при Р%=20% - половодье будет наблюдаться один раз в 5 лет, при Р%=10% - один раз в 10 лет и т.д.

Экономический эффект за счет использования методики заключается в заблаговременном осуществлении мероприятий по защите объектов хозяйственной деятельности и населенных пунктов, особенно во время катастрофически высоких паводков. Заблаговременная эвакуация опасных загрязняющих веществ из зон затопления будет способствовать уменьшению негативных экологических последствий.



	  
	

	
	


